

# Editorial

Most of the articles accepted for this issue speak for themselves. Of course they are connected in that they describe and resist facets of the cutting edge of the same patriarchal, capitalist, and racist neo-liberal economic and ideological attack on women. But behind them also lies an enormous web of connection that is noteworthy too: connection of intelligence, political stamina, and the hope that springs from feminist praxis.

Current non-gendered economic thinking regarding notions of recognition and redistribution, of common wealth and the commons, of labour rights, human rights and natural rights informs this issue of *CWS/cf*. But this thinking is enriched and transformed by feminist reconsiderations of the notion of wealth itself, of imperialism and global capital, of indigenous wisdoms and populations, of forced migration and informal economies. The diverse articles gathered here testify in a myriad of ways to the imposed unending workload of women; the intentional undervaluing of women's paid and unpaid work to nurture and provide for each other in family and community; and ultimately, the refusal to value women.

When we began collecting these perspectives on women's lack of access to benefits and their labour rights we were in a whirlwind of a federal election swinging to the right. We were and are staggered at the amazing speed and extent of structural adjustments in Canada, including the balkanization of the state with the loss of Canada Assistance Plan (CAP) in 1995, and the resulting loss of federal standards and policies, changes to immigration law, to health and education funding. This has been accompanied by the legislated gendering of poverty through provincial welfare disqualifications and cuts and highly gendered poor-bashing; public sector union-bashing and the loss of women's public sector union jobs; as well as anti-feminist backlash on increasingly corporate-aligned university campuses.

Now, as this issue goes to press, we are reeling from the blow by the recent Supreme Court of Canada ruling that the Newfoundland government could go back on its contract with public service health care workers to implement a pay equity plan because they are too broke/too poor to pay out what they owe!

At this time, despite the urgency of the issues, there is no core federal funding to feminist national or local women's groups to address the current status of women. Research dollars are highly controlled and politicized. Nevertheless, across the country, women's grassroots community organizers, labour activists, feminist activists, and academics are struggling to understand what is being done to women by whom and to articulate possible coordinated resistance strategies. This issue of *CWS/cf* speaks to and, we hope, contributes significantly to both these important and connected projects. You will find a range of approaches here that, together, pay mind to race and class specificities, to locale and herstory, while contributing to a forward-looking effort to describe and protect women's economic interests. The issue complements and can usefully be read with recent *CWS/cf* issues dealing with the global and environmental contexts of the economic challenges addressed here: "Women, Globalization and International Trade" (2002), "Migration, Labour and Exploitation: Trafficking in Women and Girls" (2003), and "Women and Sustainability: From Rio de Janeiro (1992) to Johannesburg (2002)" (2004).

In this time of disheartened visionaries and discouraged activists and time-strangled organizers, we pushed ourselves and we pushed others to work smartly, to collaborate wisely, and to extend themselves, yet again, for our sake and the sake of the others. Some of the results are before you. We hope you will use this journal issue to advance your thinking, discussions, and actions toward ending the completely unnecessary poverty and economic dependence of women.

PAT ARMSTRONG, LINDA CHRISTIANSEN-RUFFMAN, DOREEN DEMAS,  
SYLVIA FULLER, LEE LAKEMAN, ANGELA MILES, WILLI NOLAN, KAREN PEDERSEN,  
LAURELL RITCHIE, LORINA SERAFICO, LEAH VOSKO

## SUBSCRIPTIONS/ABONNEMENTS (1 year/1 an)

Institution/Institutionnel.....\$53.50  
Individuals/Particulier(ère)s.....\$38.52  
Outside Canada (Hors Canada): add \$12  
(en plus).

Single copies/Copies individuelles \$15.00  
+ 1.05 GST = \$16.05 (add \$3.50 for post-  
age within Canada, and the U.S., \$9.00  
international; veuillez ajouter \$3.50 pour  
l'affranchissement canadien et aux États  
Unis, \$9 international).

Back issues available on inquiry/Anciens  
numéros disponibles sur demande.

Contributors retain copyright. No repro-  
duction of any part of this magazine without  
prior written permission. Tous droits réservés  
aux auteurs et artistes. Aucune partie de ce  
magazine ne peut être reproduite sans per-  
mission écrite.

The articles printed in this magazine do  
not necessarily reflect the views of the edi-  
tors and the staff of *cws/cf*, or of our funders.  
Les articles publiés dans ce magazine ne  
reflètent pas nécessairement les opinions des  
rédacteurs et du personnel de *cws/cf*, ou de  
ses fondateurs.

National Library of Canada  
ISSN 0713-3235  
Bibliothèque National du Canada

*CWS/cf* is indexed in *Canadian Periodical  
Index*, *Women's Studies Abstracts*, *Women's  
Studies Index*, *Feminist Periodicals*, the *MLA  
International Bibliography*, *American Hu-  
manities Index*, *Alternative Press Index*, and  
in the Nellie Langford Rowell Library, York  
University. *cws/cf* est indexé dans *l'Index des  
Périodiques Canadiens*, *Women's Studies Ab-  
stracts*, *Women's Studies Index*, *Feminist Peri-  
odicals*, le *Bibliographic internationale de  
l'ALM*, *American Humanities Index*, *Alter-  
native Press Index*, et la Bibliothèque Nellie  
Langford Rowell, l'Université York.

*CWS/cf* was founded in 1978. *Les cahiers de  
la femme* était fondé en 1978.

A York University Project.

### Funding Acknowledgements

*Canadian Woman Studies/les cahiers  
de la femme* gratefully acknowledges  
that this work was carried out with  
the aid of a grant from:

- Social Sciences and Humanities  
Research Council of Canada
- Women's Program, Status of  
Women Canada
- Government of Canada through the  
Publications Assistance Program  
(PAP) and the Canada Magazine  
Fund of the Department of  
Canadian Heritage toward  
our mailing and project costs.



### Submission Guidelines

*cws/cf* encourages unsolicited manuscripts.  
Because each issue of the journal is devoted to  
a specific theme, please write or call to get a list of  
proposed issues for the forthcoming year as well  
as a copy of our style sheet. In general, articles  
should be typed and double-spaced, with notes  
(kept to a minimum) following the article; please  
send two copies of your submission, along with  
a brief biographical note (20–50 words) and  
abstract (50 words) of your article. If you want  
your manuscript returned after our editorial  
board has reviewed it, include a stamped, self-  
addressed 9" by 12" envelope. Articles are  
refereed through a blind review process. We give  
preference to articles of 10–12 pages (2500–  
3000 words) which are previously unpublished.  
If possible, submit photographs and/or graphics  
to accompany your work.

*cws/cf* reserves the right to edit manu-  
scripts with respect to length and in con-  
formity with our editorial guidelines; any  
substantive changes will be made only after  
consultation with the author.

If your submission has been set on a word  
processor, please send a copy of your disk  
along with a printout of your manuscript.  
To encourage use of the material published,  
*cws/cf* has granted electronic rights to  
Proquest Micromedia, Gale Group, and the  
H. Wilson Co. Any royalties received will  
be used by *cws/cf* to assist the publication in  
disseminating its message. Address corre-  
spondence to: *Canadian Woman Studies*,  
Suite 212, Founders College, York Univer-  
sity, 4700 Keele Street, Toronto, Ontario  
M3J 1P3.

### ADVERTISING RATES

Outside back cover	\$1200	(6.35" x 9.3")
Inside back cover	\$1000	(6.35" x 9.3")
Full page (internal)	\$350	(6.35" x 9.3")
1/2 page	\$200	(6.35" x 4.5")
1/3 page	\$150	(4.15" x 4.5")
1/4 page	\$125	(4.15" x 4.0")
1/6 page	\$100	(2.0" x 4.5")

Camera ready ads preferred; any additional expenses incurred  
for typesetting, resizing of photostats, etc. will be billed to the  
advertiser. G.S.T. is not included in above prices.

### TARIFS POUR LA PUBLICITÉ

Le dos de la couverture	1200\$	(6.35" x 9.3")
L'intérieur de la couverture	1000\$	(6.35" x 9.3")
Une page entière (à l'intérieur)	350\$	(6.35" x 9.3")
1/2-page	200\$	(6.35" x 4.5")
1/3-page	150\$	(4.15" x 4.5")
1/4-page	125\$	(4.15" x 4.0")
1/6-page	100\$	(2.0" x 4.5")

Les placards publicitaires prêts à imprimer sont préférés. Les frais  
additionnels pour la photocomposition, etc. seront payés par le  
publicitaire.

*Canadian Woman Studies/les cahiers de la femme*  
212 Founders College, York University  
4700 Keele Street, North York, Ontario M3J 1P3  
Tel: (416) 736-5356 Fax: (416) 736-5765  
Email: [cwscf@yorku.ca](mailto:cwscf@yorku.ca) / Website: [www.yorku.ca/cwscf](http://www.yorku.ca/cwscf)

La plupart des articles de ce numéro des Cahiers de la femme parlent d'eux-mêmes. Leur but commun: décrire les mêmes attaques patriarcales et capitalistes envers les femmes que celles des idéologies et du racisme de l'économie néo-libérale, et de s'y opposer. Mais tout au fond, un riche et vaste réseau de ce qui relie ces articles se profile : l'intelligence, la force politique et l'espoir qui surgit de la praxis féministe.

Dans ce numéro vous noterez la tendance d'une pensée économique non genrée, qui reconnaît et redistribue la notion de richesse et de collectivité, des droits au travail, des droits humains et naturels.. De plus, cette pensée s'est enrichie et transformée par les féministes qui ont reconsidéré la nature de la richesse elle-même, de l'impérialisme et du capital mondial, des peuples et des savoirs indigènes, des migrations forcées et des économies informelles. Les articles regroupés ici attestent de multiples façons, la lourde charge de travail imposé aux femmes, la dévaluation intentionnelle de ce travail, payé ou non-payé alors qu'elles subviennent aux besoins de leur famille et de la communauté, et pour finir, la négation de leur valeur.

C'est dans le tourbillon des élections fédérales qui viraient à droite que nous avons cueilli nos articles sur l'inaccessibilité des femmes aux bénéfices et aux droits au travail. Nous avons été choquées par la vitesse et par l'ampleur des ajustements structurels au Canada qui ont débouché sur la balkanisation de l'Etat suite à la perte du « Canada Assistance Plan » en 1995. On a vu les normes et les politiques fédérales baisser relativement aux lois du financement de l'émigration, de la santé et de l'éducation. Le tout accompagné d'une législation qui a féminisé la pauvreté suite aux disqualifications de l'aide sociale provinciale et des coupures qui ont ciblé les pauvres et les syndicats du secteur public sans oublier les emplois syndiqués des femmes dans la fonction publique; un ressac anti-féministe a été observé sur les campus universitaires de plus en plus alignés sur le modèle corporatif.

En allant sous presse, on est encore sous le choc du récent édit de la Cour Suprême du Canada qui permettrait au gouvernement de Terre Neuve qui veut instaurer un plan d'équité salariale, de renier ses contrats avec les employés des services de santé publique, parce qu'il n'a pas les moyens de payer ce qu'il doit!

En ce moment, en dépit de l'urgence des problèmes présents dans les groupes locaux et nationaux des femmes, il n'y a plus de financement. Les dollars affectés à la recherche sont très contrôlés et politisés. Toutefois, d'une mer à l'autre, on voit les organisatrices de groupes de femmes de la base, les activistes dans les milieux de travail et les universitaires se battre pour chercher qui est responsable de ce qui arrive et comment articuler et coordonner des stratégies de résistance.

Ce numéro des Cahiers espère contribuer efficacement à ces projets tous reliés et importants. Par exemple, vous y trouverez un éventail d'approches qui ensemble abordent les spécificités de race et de classes, l'environnement et l'histoire des femmes. En même temps, elles proposent un regard tourné vers l'avenir qui veillera sur les intérêts économiques des femmes.

Ce numéro est complémentaire et peut être lu avec les récents numéros des Cahiers qui traitaient de sujets connexes: Femmes, mondialisation et le commerce international (2002); Emigration, travail et exploitation : le trafic des femmes et des filles (2003); Les femmes et le développement durable depuis Rio de Janeiro (1992) à Johannesburg (2002-2004).

En ces temps de désillusions et de découragement chez les activistes et les organisatrices débordées, il nous faut réagir, travailler intelligemment, collaborer avec sagesse et redoubler d'efforts pour le bien et toutes et de tous. Quelques uns des résultats sont en vue. Espérons que ce numéro vous servira à faire progresser vos idées, vos discussions, vos actions vers la complète éradication de la pauvreté et de la dépendance économique des femmes.

PAT ARMSTRONG, LINDA CHRISTIANSEN-RUFFMAN, DOREEN DEMAS,  
SYLVIA FULLER, LEE LAKEMAN, ANGELA MILES, WILLI NOLAN, KAREN PEDERSEN,  
LAURELL RITCHIE, LORINA SERAFICO, LEAH VOSKO